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یــادداشـــت
نیاز همه طرف ها به احیای برجام

  ضرب الاجل 
وزیر کشور به استانداران

وزیر کشور از استانداران سراسر کشور 
خواست به فوریت و با برنامه ریزی جامع و 
عملیاتی، تا پایان شهریور ماه به جمع آوری 
معتادان متجاهر از سطح شهر اقدام کنند. احمد 
وحیدی در نشست مشترک با استانداران سراسر 
کشور، به استانداران دستور داد به فوریت و با 
برنامه ریزی جامع و عملیاتی، تا پایان شهریور 
ماه به جمع آوری معتادان متجاهر از سطح شهر 
اقدام کنند. وی افزود: در شرایط کنونی یکی از 
چالش های مهم مدیریت شهری مساله معتادان 
متجاهر است که اثر نامطلوب بر چهره عمومی 
شهر دارد. رئیس شورای امنیت کشور تصریح 
کرد: باید با تمام ظرفیت های ملی و استانی 
مساله حضور معتادان متجاهر در سطح شهر 
مدیریت شود و در این خصوص استانداران باید 
ورود جدی داشته باشند. وحیدی یادآور شد: 
واقعیت این است که معتادان متجاهر امنیت 
عمومی شهرها را به خطر می اندازند و برای 
همین لازم است با رویکرد جهادی این مساله هر 

چه سریع تر برطرف شود.  

 سفر قریب الوقوع 
وزیر خارجه به کویت

سفیر ایران در کویت از سفر قریب الوقوع 
»حسین امیرعبداللهیان« وزیر امور خارجه 
کشورمان به کویت خبر داد. محمد ایرانی با 
استقبال از بازگشت نماینده کویت در سطح 
سفیر به تهران، انتخاب »بدر عبدا... المنیخ« 
به عنوان سفیر کویت در تهران را امری طبیعی 
برای تقویت روابط دوجانبه دو کشور به ویژه در 
زمینه مسائل سیاسی دانست. وی اظهار داشت: 
کویت سفیر خود را معرفی کرد و ما توافق کردیم. 
سفیر جدید کویت طی چند روز آینده وارد 
تهران خواهد شد. سفیر ایران در کویت با بیان 
اینکه افزون بر روابط تاریخی دو ملت، روابط بین 
وزیران امور خارجه ایران و کویت مستمر و خوب 
است، گفت: انتظار می رود روابط دو کشور در 

سطح بهتری توسعه یابد.

واکنش فریدون عباسی به 
اظهارات روحانی 

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
گفت: دولتِ روحانی نتوانست در مذاکرات 
حقی از حقوق ایران را احیا کند، فقط یکسری 
تکالیف را در برجام پذیرفت و دستاوردهای 
نظام را واگذار کرد. فریدون عباسی در واکنش 
به اظهارات اخیر حسن روحانی مبنی بر اینکه 
کاش گرفتار مصوبه برجامی مجلس نمی شدیم 
تا می توانستیم در اسفند ۱۳۹۹ برجام را احیا 
کنیم، اظهار داشت: حسن روحانی زمانی 
وعده داده بود که به محض امضای برجام همه 
تحریم ها لغو می شود اما این اتفاق نیفتاد. آیا 
می توان به حرف چنین فردی اعتماد کرد که اگر 
قانون اقدام راهبردی مجلس نبود، الان برجام 
احیا شده بود؟ وی بیان کرد: رئیس جمهور سابق 
به گونه ای حرف می زند که گویا اگر قانون اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق 
ملت ایران نبود، شق القمر می کرد. ۸ سال کشور 
دست حسن روحانی بود و سوال ما این است که 

وی در این مدت چه کار کرد؟

 منکرات در حجاب
 خلاصه نمی شود

معاون دادستان کل کشور با بیان اینکه منکرات 
در موضوعات مربوط به حجاب و عفاف خلاصه 
نمی شود، گفت: یکی از مصادیق مهم در نهی از 
منکر این است که اگر انحرافی در جامعه وجود 
دارد همه تلاش کنیم تا آن انحراف از بین رفته 
و برطرف شود و از جمله این موارد فقر و فساد و 
تبعیض است. غلام عباس ترکی افزود: به لحاظ 
مصادیق و معانی حقوق عامه و اینکه حقوق عامه 
شامل چه مواردی می شود دارای خلأهای قانونی 
هستیم ولیکن برای آحاد ملت، حقوقی پیش بینی 
شده که بیش از ۷۰ مورد آن در قانون اساسی ذکر 
شده و علاوه بر آن در برخی قوانین عادی اشاره 
شده و این حقوق صرفاً مربوط به اموال عمومی و 
انفال و امثال آن نیست بلکه مسائل فرهنگی و 
اجتماعی هم زیر چتر حقوق عامه قرار می گیرند 
و طبیعتاً حفظ شان و کرامت و ارزش های انسانی 

یکی از مصادیق حقوق عامه است. 

استراتژی مقام معظم رهبری 
بی اثر کردن تحریم هاست

مدیر پژوهشگاه دانش های بنیادی با اشاره به 
نقش مقام معظم رهبری در القای تصاویر واقع 
بینانه گفت: مثلا در تحریم که یک تجاوز آشکار 
است استراتژی مقام معظم رهبری این است که 
تحریم ها را بی اثر کنیم و ایشان در پرده برداری 
از وضعیت و شرایط روز بسیار تاثیرگذار هستند. 
جواد لاریجانی با اشاره به شرایط متفاوت امروز 
گفت: امروز مدعیان رهبری جهان خود درگیر 
شده اند و در این شرایط جمهوری اسلامی بنای 
یک نظم سیاسی اجتماعی مدرن برگرفته از 
زندگی اهل بیت)ع( را نهاده است. وی تاکید کرد: 
ما نباید دنیا را کوچک ببینیم و این بد است که فکر 
کنیم رابطه فقط باید با چند کشور مدرن وحشی 
باشد. جمهوری اسلامی بعد از انقلاب پیشرفت 
عظیم علمی و فناوری داشته است و پیشرفت های 
علمی کشور بدون شک یکی از نتایج پرچمداری 

و هدایت رهبری بوده است. 

کــوتــــاه

علی اصغر زرگر
 تحلیلگر مسائل بین الملل 

محسنی اژه ای: 

اگرعدلوانصافیباشدحمیدنوریتبرئهمیشود
آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه با اشاره به 
محکومیت حمید نوری به حبس ابد با حکم 
یک دادگاه در سوئد گفت: اگر مختصر عدل و 
انصافی در صادرکنندگان حکم علیه این تبعه 
ایرانی وجود داشته باشد، در مرحله بعدی، 
حکم به تبرئه او خواهند داد. حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای به مرکز توسعه 
حل اختلاف و دادگاه های خانواده نیز دستور 
داد که نسبت به مقوله تحکیم خانواده عنایت 
ویژه تری داشته باشند و در دعاوی خانوادگی و 
مسائل مربوط به نفقه، مهریه و غیره به نحوی 
رسیدگی و صدور حکم کنند که خروجی این 
فرآیند منجر به استحکام خانواده ها و اجتناب 
و جلوگیری از گسست آنها شود. وی در ادامه 
به موضوع نحوه دستگیری و محاکمه ناعادلانه 
»حمید نوری« تبعه ایرانی در کشور سوئد و 
مغایرت این دستگیری و محاکمه با موازین 
و اصول حقوقی و نقض عدالت قضائی در 
این فقره اشاره کرد و ضمن محکوم کردن 
نحوه دستگیری، محاکمه و اتهاماتی که از 
قول عده ای تروریست، آدمکش، فاجر و فاسق 
به یک شهروند ایرانی در روند این محاکمه 
ناعادلانه نسبت داده شد، گفت: اگر مختصر 
عدل و انصافی در صادرکنندگان حکم علیه 
این تبعه ایرانی وجود داشته باشد، در مرحله 
بعدی، حکم به تبرئه او خواهند داد تا مقداری 
از آبروی از دست رفته شان را احیاء کنند. رئیس 

قوه قضائیه با اشاره به ایرادات و اشکالات مبرهن 
و آشکار نحوه محاکمه حمید نوری در سوئد از 
جمله قاضی نامیدن یک کارمند سابق و نقض 
اصول حقوق بشر از سوی مدعیان و داعیه داران 
دروغین حقوق انسان ها در این مقوله، گفت: 
تروریست ها و آدمکش هایی که در طی دهه های 
مختلف به ویژه در دوران جنگ تحمیلی همراه 
با صدامیان علیه مردم ایران مرتکب جنایت 
شدند، امروز در دامن کشورهای غربی پناه 
گرفته اند و سردمداران کشورهای مزبور این 
تروریست ها را مورد حمایت قرار می دهند و 
از آنها به عنوان شاهد در یک دادگاه ناعادلانه و 
نمایشی بهره می گیرند. محسنی اژه ای در ادامه 
بر ضرورت متقن بودن امور، دستورات، احکام و 
آرای صادره از ناحیه مسئولان قضائی تاکید کرد 
و وجه اصلی این اتقان را انطباق این احکام و آرا 
با موازین و اصول قانونی دانست و اظهار کرد: 
اگر تلاش کنیم به صورت کامل و همه جانبه در 
احکام و آرا و دستورات خود مرّ قانون را رعایت 
کنیم، تحقق عدالت و استیفای حق مظلوم 
بهتر و بیشتر میسّر خواهد بود. در این نشست 
رئیس قوه قضائیه برای چندمین بار به وضعیت 
معیشتی کارکنان دستگاه قضائی اشاره و تاکید 
کرد: امروز هم مجددا آقایان الفت و شاهرخیان 
برای انجام ماموریتی در همین زمینه برای 
گفت وگو و نشست با مقامات دولتی در جلسه 
شورای عالی قوه قضائیه حضور نیافتند. رئیس 

قوه قضائیه تصریح کرد: به رغم گذشت 4 ماه 
از سال هنوز قانون وضع شده و توافقات مالی 
داده شده که حداقل خواسته دستگاه قضائی 
در زمینه ارتقای وضعیت حقوقی و دریافتی 
کارکنان ما است اجرایی و محقق نشده است؛ 
البته رایزنی ها در این راستا با نمایندگان مجلس 
و مسئولان دولتی استمرار دارد و انتظار می رود 
دولت محترم با عنایت بیشتری هر چه سریع تر 
به این موضوع توجه داشته باشد. وی در پایان 
بخش نخست جلسه شورای عالی قوه قضائیه 
با اشاره به تدوین سیاست های کلی برنامه 
هفتم توسعه در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و در حال رسیدگی بودن این سیاست ها 
تشخیص،  مجمع  مشترک  کمیسیون  در 
مشخصا به معاون اول دستگاه قضائی و معاون 
راهبردی قوه قضائیه تاکید کرد که نسبت به 
حضور در جلسات کمیسیون مذکور به منظور 
تبیین محذوریت ها و نیازهای دستگاه قضائی 
برای استحضار بیشتر سیاستگذاران مربوطه، 
اهتمام داشته باشند.  در بخش دوم جلسه 
دیروز شورای عالی قوه قضائیه، حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای با اشاره به مقوله 
مالکیت معنوی و ثبت اختراعات، بر بررسی 
اصلاح قانون و تدوین سازوکاری طبقه بندی 
شده در این مقوله در صورت نیاز تاکید کرد و در 
این راستا دستوراتی را خطاب به رئیس سازمان 

ثبت اسناد و املاک مطرح کرد.

 تحولات پیرامون احیای برجام همچنان در حال انجام است که از 
آخرین نمونه های آن می توان به گفت و گوی دو ساعته رئیس جمهور 
کشورمان با امانوئل مکرون، رئیس جمهور فرانسه اشاره کرد. اگر 
بخواهیم تحلیلی از موضع کشورهای اروپایی ارائه دهیم که شاید 
مکرون از موضع آنها با رئیس جمهور کشورمان صحبت کرده باشد 
این است که تحولات بین المللی خصوصا مساله جنگ اوکراین، تحریم 
روسیه و خصوصا موضع روسیه از اینکه می خواهد از اهرم منابع انرژی 
یعنی نفت و گاز خود علیه اروپا برای امتیازگیری استفاده کند به نظر 
می آید که اروپا را در موضعی قرار داده که نیازمند گشایشی در روابط 
با غرب و آمریکاست. هر چند که به نظر می آید این گشایش از طریق 
امضای توافقنامه برجام و بازگشت اروپایی ها و آمریکایی ها به تعهدات 
خودشان خواهد بود که هم بتواند تنش را بین ایران و برخی کشورهای 
منطقه کم کند و هم گشایشی در روابط اقتصادی ایران با غرب و آمریکا 
به وجود بیاورد. در این شکی نیست که در برهه فعلی تا زمانی که بحران 
اوکراین وجود دارد و همچنین با توجه به درسی که چند کشور اروپایی 
مثل آلمان، مجارستان و برخی دیگر از کشورهای اتحادیه اروپا داشتند 
از اینکه باید منابع انرژی خود را چندگانه کند؛ خواه ناخواه اکنون این 
درس را فرا گرفته اند که چه مساله اوکراین حل شود و چه حل نشود 
باید به این سمت و سو حرکت کنند تا برای اکثریت نیازهای خود متکی 
به یک منبع خاص نباشد. لذا به نظر می آید الآن که آقای مکرون با 
رئیس جمهور کشورمان صحبت کرده و گفته باید با دیپلماسی بیاییم 
و مسائل برجام را حل و فصل کنیم بخشی به خاطر نیاز اروپا به منابع 
انرژی و کاهش تنش است و در واقع راه حلی که بتوانند از منابع انرژی 
منطقه به صورت مسالمت آمیز استفاده کنند و خصوصا منابع انرژی 
ایران هم وارد بازار شود. وزیر خارجه کشورمان هم از طرف دیگر در 
گفت وگویی که اخیرا داشته اعلام کرده که حدودا تا ۹6 درصد در 
برجام توافق کردیم و بنابر این سند توافق روی میز است. حدودا 5 تا 6 
درصد از کار توافق باقی مانده که به غرب و آمریکا بستگی دارد که بخش 
عمده ای از آن مربوط به تضامین است. تضمین هایی که تداوم برجام را 
تضمین کند و به گونه ای نباشد که اگر یک زمانی برجام امضا شود بعد 
از یکی دو سالی آمریکایی ها بخواهند از برجام بیرون بروند و تحریم ها 

دوباره برگشت بخورد. 

ویــــــژه
انتقاد ترامپ از سیاست های بایدن 

رئیس جمهور پیشین آمریکا در یک سخنرانی با مطرح کردن 
ادعاهایی درباره برنامه هسته ای ایران، از سیاست های دولت آمریکا 
در قبال مساله هسته ای ایران انتقاد کرد. دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
پیشین آمریکا که در سال ۲۰۱۸ با ناقص تلقی کردن توافق هسته ای 
از آن خارج شد و با در پیش گرفتن سیاست »فشارحداکثری«، ضمن 
بازگرداندن تحریم های پیشین، تحریم های جدیدی علیه ایران اعمال 
کرد، در یک سخنرانی در نشست ترنینگ پوینت اکشن در ایالت فلوریدا 
به تکرار ادعاهای همیشگی اش درباره برنامه هسته ای ایران پرداخته و 
گفت: گزارش ها را بخوانید، آنها ]ایران[ تمام مواد ]هسته ای[ غنی شده 
مورد نیازشان را در اختیار دارند. می توانند در بازه زمانی بسیار کوتاهی 

سلاح هسته ای داشته باشند. 

رئیس جمهور  ملی:  آرمان 
از جایگاه والای بازنشستگان در 
کشور به عنوان صاحبان تجربه 
تجلیل کرد و از اراده جدی دولت 
برای تقویت معیشت آنان خبر داد. 
آیت ا... سید ابراهیم رئیسی، در 
جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی 
روز  گرامیداشت  با  که  دولت 
تکریم بازنشستگان، از اراده جدی 
تقویت  و  حمایت  برای  دولت 
کشور  بازنشستگان  معیشت 
خبر داد. رئیس جمهور با بیان 
اینکه دولت با رعایت عقلانیت 
در تصمیم گیری ها خود را مکلف 
به اجرای عدالت می داند، گفت: 

بارها  این هم  از  چنانکه پیش 
اعلام شده، دولت به طور کامل 
در جریان مسائل اقتصادی جامعه 
و معیشت اقشار مختلف از جمله 
بازنشستگان قرار دارد و توجه به 
این مساله حیاتی و تلاش برای 
بهبود آن، لحظه ای از اولویت های 
است.  نشده  خارج  اینجانب 
رئیسی با تاکید بر اینکه بررسی 
موضوع حقوق بازنشستگان در 
مسیرهای کارشناسی قرار دارد، 
بخش های مرتبط با این موضوع 
را مکلف کرد که هر چه سریع تر 
تصمیمات مؤثر و منطبق با قانون 
و به نفع معیشت بازنشستگان، 

 در مسیر ابلاغ و اجرا قرار گیرد. 
در این جلسه علاوه بر بررسی 
بازنشستگان،  حقوق  موضوع 
الزامات  درباره  نیز  تصمیماتی 
خودروهای  اسقاط  به  مربوط 
فرسوده اتخاذ شد. بر این اساس 
وزارت صنعت، معدن و تجارت 
ضمن ارائه گزارشی از وضع تولید 
خودرو، موتورسیکلت و کامیون در 
کشور، پیشنهاد خود در زمینه حل 
مشکلات موجود در اجرای طرح 
اسقاط و جایگزینی خودروهای 
فرسوده را مطرح کرد. اعضا پس 
از بحث و بررسی در این باره مقرر 
کردند دولت در راستای اجرای 

قانون جدید ساماندهی صنعت 
خودرو، الزامات اجرا، راهکارهای 
رفع موانع و مشکلات و نیز تعیین 
قالب  در  را  طرح  این  تکلیف 
لایحه ای دو فوریتی به مجلس 
شورای اسلامی ارائه کند تا هر 
چه سریع تر زمینه اجرای قانون 
مذکور فراهم شود. در پایان جلسه 
نیز گزارش وزارت امور اقتصادی و 
دارایی در خصوص تکالیف مندرج 
در قانون مصوب بودجه کل کشور 
در راستای اجرای هر چه سریع تر 
قانون واگذاری سهام براساس 
اولویت های گوناگون تعیین شده، 

مورد بررسی قرار گرفت. 

رئیس جمهور: 

  تصمیمات منطبق با قانون 
و به نفع معیشت بازنشستگان، در مسیر اجرا قرار گیرد

 دولت هدفی جز خدمت 
به مردم ندارد

 معاون اول رئیس جمهور با تأکید بر 
اینکه دولت انقلابی و مردمی در اجرای 
طرح ها و برنامه های خود هدفی جز 
خدمت به جامعه و مردم ندارد، طرح 
توانمندسازی اقشار کم برخوردار از 
طریق ایجاد نیروگاه های خورشیدی را 
طرحی موثر در راستای خدمت رسانی 
به جامعه برشمرد و اظهار داشت: یکی 
از ویژگی های اجرای این برنامه توانمند 
سازی و کمک به اقشار کم برخوردار 
جامعه است که همواره دغدغه مسئولان 
نظام و کشور بوده. محمدمخبر افزود: 
نیروی انسانی مهم ترین و ارزشمندترین 
سرمایه ای است که در اختیار کشور قرار 
دارد و اجرای این گونه طرح ها منجر به 
مولدسازی نیروی انسانی خواهد شد و 
آحاد جامعه در خدمت رونق و توسعه 
اقتصادی کشور قرار خواهند گرفت. مخبر 
گفت: با برنامه ریزی های گسترده ای 
که از سوی دولت انجام شده، آینده 
امیدبخشی پیش روی کشور قرار دارد و 
به واسطه نعمت های خدادادی و تکمیل 
زیرساخت هایی که طی چهل سال اخیر 
صورت گرفته، آینده پیش روی کشور و 

مردم را امید بخش می دانیم.

 غنی سازی ۶۰ 
را آغاز کردیم

در  اتمی  انرژی  سازمان  رئیس   
واکنش به اظهارات اخیر مدیر کل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی مبنی بر 
اینکه »کشوری که اهداف نظامی ندارد، 
غنی سازی 6۰ درصد نمی کند«، اظهار 
کرد: در غنی سازی 6۰ درصد اهداف 
جمهوری اسلامی ایران مکتوب است و 
ما با نظارت خود آژانس غنی سازی 6۰ 
را آغاز کردیم. محمد اسلامی با تاکید بر 
اینکه برای پیشبرد اهداف و برنامه های مان 
مطابق پادمان عمل می کنیم، خاطر نشان 
کرد: در گذشته همه این رآکتورها حتی 
رآکتورهای تحقیقاتی غنی سازی ۹۰ 
درصد داشتند؛ اگر که آنها باطل بوده، 
بقیه اش هم باطل است. رئیس سازمان 
انرژی اتمی تاکید کرد: هر کشوری 
برنامه های خودش را دارد ولی چارچوب و 
ضوابط آژانس بین المللی انرژی اتمی بر آن 
حاکم است. اسلامی در حاشیه بازدید از 
نمایشگاه هم افزایی مدیریت ایران در پاسخ 
به این پرسش که آیا مذاکرات پادمانی 
ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی 
همچنان در جریان است؟ گفت: مذاکرات 
پادمانی نداریم بلکه موارد اتهامی مطرح 
است که آژانس باید خودش این موارد را 

بپذیرد و کنار بگذارد. 

آرمان ملی: سخنگوی وزارت خارجه با 
بیان اینکه اردن از جمله کشورهای عربی است 
که ما با آن رابطه رسمی داریم، اظهار داشت: 
سیاست اصولی ایران این است که روابط خود را با 
کشورهای عربی و اسلامی گسترش دهد و اردن 
نیز در زمره این کشورها قرار دارد. ناصر کنعانی 
با تاکید بر اینکه ایران امنیت کشورهای منطقه 
را امنیت خود می داند، گفت: ما اتهامات مبنی بر 
مداخله ایران در امور داخلی کشورهای عربی و 
منطقه را رد می کنیم و تاکید بر این داریم که باید 
اظهارات سازنده باشد، چرا که اظهارات سازنده 
ما را به سمت جلو هدایت می کند. این دیپلمات 
ارشد کشورمان با تاکید بر اینکه ایران در تامین 
امنیت منطقه از جمله امنیت اردن نقش مهمی 
ایفا کرده است افزود:  اگر نقش ایران در مقابله با 
تروریسم افراطی در سوریه و مبارزه با تروریسم 
سیاه در سوریه و عراق نبود که اردن نیز با هر 
دوی این کشورها همسایه است امنیت اردن و 
منطقه از این موضوع متاثر می شد. سخنگوی 
وزارت خارجه تصریح کرد: نقش ایران در تامین 
امنیت منطقه سازنده و ثبات آفرین بوده و ایران 
به این نقش خود ادامه می دهد و همچنین از 
نقش سازنده کشورها برای رفع سوءتفاهم ها و 
برداشتن گام هایی به سمت جلو برای گسترش 
روابط استقبال می کند. سخنگوی وزارت خارجه 
در خصوص احتمال تصمیم تهران جهت کاهش 
روابط با سوئد بیان کرد:  ما در حال حاضر هیچ 
برنامه ای برای کاهش سطح روابط سیاسی با 
سوئد نداریم. با توجه به حکم غیر اصولی و غیر 
سازنده دادگاه سوئد در مورد شهروند ایرانی ما 
سفیر خود در این کشور اروپایی را به تهران برای 
پاره ای مشورت ها فراخواندیم و همانطور که گفتم 
هیچ برنامه ای برای کاهش سطح روابط سیاسی با 
سوئد نداریم. وی ادامه داد: ما نگاهمان این است 
که باید در سایه گفت وگوی دو جانبه با مقامات 
سوئد این مشکل را حل کنیم. ما دیدگاه های 
خود را با صراحت به مقامات سوئد منتقل کردیم 
و گفت وگوهایمان در این زمینه ادامه دارد. 
همانطور که در جلسه قبل گفتم دیدگاه های یک 

سازمان بدنام و تروریستی نباید مبنای بازداشت 
و برخورد قضایی با یک شهروند ایرانی قرار بگیرد 
و ما صلاحیت این دادگاه را از نظر قضایی به 
رسمیت نمی شناسیم. اتفاق افتاده ناخوشایند 
است و در تلاش هستیم که مقامات این کشور 
اروپایی را متقاعد کنیم که این روند را اصلاح 
کنند. ما از تمام امکانات خود برای آزادی این 
شهروند ایرانی استفاده خواهیم کرد. وی عنوان 
کرد: همانطور که بارها اعلام کرده ایم سیاست 
اصولی دولت سیزدهم در این راستا که اقتصاد و 
معیشت مردم را به روند مذاکرات رفع تحریم ها 
گره نزند و همزمان رویکرد دیگر هم این است که 
ایران به روند مذاکرات به عنوان یک انتخاب جدی 
ملتزم و پایبند است و این مسیر را تا زمان رسیدن 
به یک توافق خوب قوی و پایدار ادامه خواهد داد 
و ما به این مسیر ملتزم هستیم. کنعانی با بیان 
اینکه در همین چارچوب ایران میز مذاکرات را 
ترک نکرده است به ارائه گزارشی از مذاکرات وین 
و دوحه پرداخت و گفت: فارغ از مواضع رسانه ای 
که بعضا از سوی برخی از کشورها به ویژه مقامات 
آمریکایی در مورد روند مذاکرات اتخاذ می شود 
و فشارهای روانی و توقعات یکجانبه ای که از 
ایران مطالبه می کنند که ایران سریعا به تصمیم 
برسد و زمان محدود است. ایران در این زمینه 
نه احساسی عمل می کند و نه شتابزده و منافع 
کشور و ملت را قربانی روند شتابزدگی نمی کند. 
این دیپلمات ارشد کشورمان با تاکید بر اینکه 
روند گفت وگوها از طریق کانال های ارتباطی 
ادامه دارد، افزود: تاکنون پیشنهادهای مختلفی 
رد و بدل شده است و وزرای برخی از کشورها 
با نگاه دوستانه و در راستای تسهیل امور ورود 
پیدا کرده و پیشنهاداتی را برای نزدیک کردن 
دیدگاه ها به هم مطرح کرده اند. در منطقه وزرای 
خارجه کشورهای دوست از جمله عمان، قطر 
و عراق تلاش هایی را انجام داده اند و برخی از 
کشورهای اروپایی در این زمینه ورود کرده اند. 
از جمله ایتالیا و فرانسه و تلاش هایی را مبتنی 
بر حسن نیت برای ایجاد نزدیکی دیدگاه ها انجام 
داده اند. وی ادامه داد: ما علاقه مند هستیم که در 

آینده ای نزدیک این توافق شکل بگیرد ولی در 
این روند احساسی و شتابزده عمل نمی کنیم. ما 
تاکنون انعطاف های زیادی داشته ایم. ابتکارات 
سازنده مختلفی از سوی ایران مطرح شده است 
و معتقدیم که اگر آمریکایی ها به اندازه ایران 
سازنده و با حسن نیت عمل کنند و به ابتکارات 
مثبت ایران واکنش مناسب و مثبت نشان دهند 
به توافق نزدیکیم. وی اذعان کرد: نزدیک یا 
دور بودن از توافق مرتبط با تصمیم سیاسی 
دولت آمریکاست و دولت واشنگتن باید تصمیم 
سیاسی خود را بگیرد. سخنگوی وزارت خارجه 
در خصوص سخنان اخیر رافائل گروسی که گفته 
هر گونه توافقی روی بنیانی شکننده قرار خواهد 
داشت، تصریح کرد: همانطور که بارها گفته ایم 
جمهوری اسلامی ایران عضو آژانس بین المللی 
انرژی اتمی و عضو معاهده عدم اشاعه است و 
در سالیان متمادی به خصوص در سالیان اخیر و 
با نگاه تعاملی و سازنده و با تاکید بر این موضوع 
که به سوءتفاهمات خاتمه دهد اجازه داده که 
بازرسان آژانس بین المللی انرژی اتمی بارها و به 
دفعات از مراکز مورد نظر بازدید کند. بیشترین 
ماموریت بازرسان آژانس برای بازرسی مراکز 
هسته ای، مربوط به مراکز هسته ای ایران بوده 
و این بر اساس نگاه تعاملی و حسن نیت ایران 
صورت گرفته است. وی با بیان اینکه متاسفانه 
اقدامات سازنده ایران با واکنش سازنده آژانس و 
مدیرکل آن مواجه نشده است با انتقاد از گروسی 
تاکید کرد: متاسفانه آقای گروسی به خصوص در 
ماه های اخیر در مورد برنامه هسته ای ایران یک 
رویکرد غیر حرفه ای، غیر دقیق و غیر منصفانه 
اتخاذ کرده است. دیدگاه هایی که ایشان مطرح 
می کنند کمک کننده و سازنده نیست. رئیس 
دستگاه دیپلماسی در مورد اظهارات ولیعهد 
عربستان در ارتباط با دیدار وزرای خارجه ایران 
و عربستان در بغداد عنوان کرد: همانطور که در 
نشست قبلی اعلام کردم پنج دور مذاکرات بین 
تهران و ریاض به میزبانی دولت عراق در بغداد 
برگزار شده، خوشبختانه این مذاکرات نتایج خوب 

و دلگرم کننده ای داشته است. 

سخنگوی وزارت امور خارجه:

فعلا برنامه ای برای کاهش سطح روابط سیاسی با سوئد نداریم
    سخنان گروسی غیر حرفه ای است

انقلابی با حرف های مفت 
انقلابی نمی شود

رئیس مجلس با بیان اینکه امروزه 
همه ما شکل هم شدیم اما هیچ کدام 
شکل انقلاب نیستیم، اظهارکرد: انقلابی 
با حرف های مفت و تند و به تعبیر رهبر 
انقلاب با سوپرانقلابی ها، انقلابی نمی شود؛ 
امروز هر کسی کارآمدی دین را در جامعه 
به اثبات برساند، انقلابی است؛ یعنی به 
جوان امروز که نشان دهد نظریه اسلام 
سیاسی امام می تواند زندگی مردم را 
هم در بعد معنوی و هم مادی اداره کند؛ 
چنین رفتاری بیانگر انقلابی بودن است و 
هرکسی غیر از این رفتار کند ضدانقلاب 
بوده و در مسیر انقلاب حرکت نکرده 
است. محمدباقر قالیباف اظهار کرد: 
برای کسب موفقیت در همه عرصه ها 
باید به دو عنصر برجسته ایمان کامل به 
سنت های الهی و ایمان به مردم توجه 
داشته باشیم؛ موضوعی که در مدیریت 
4۰ساله شهید سلیمانی نیز برجسته است. 
او مردم را قبول داشت و همواره کارش را 
با مردم پیش می برد و در حوزه نظامی 
نیز با رویکرد فرهنگی کارهایش را پیش 
می برد. وی گفت: هرکسی می خواهد 
فعالیت و کاری انجام دهد نیازمند پول و 

اختیار نیست.

دیــدگــــاه
 بایدن چه تفاهم نامه هایی
 در خاورمیانه امضا کرد؟

رئیس جمهوری ایالات متحده آمریکا در راستای تحقق سیاست 
خارجه خاورمیانه ای خود تل آویو را اولین مقصد سیاست خارجی 
خود در خاورمیانه انتخاب کرده و به همین خاطر است که مقامات 
تل آویو در فرودگاه بن گوریون برایش فرش قرمز پهن کرده و ناقوس 
این اتحاد راهبردی در قالب بیانیه اورشلیم برای تحقق سیاست خارجی 
خاورمیانه  ای بایدن بعد از وقفه  ای کوتاه به صدا در آمد. بیانیه اورشلیم 
و به عبارتی همان برنامه همکاری راهبردی بر اعلام مواضع مشترک 
تل آویو و واشنگتن در قبال توان هسته  ای، برنامه های دفاعی، سیستم 
پهپادی و همچنین گرو ه های همپیمان ایران در منطقه غرب آسیا 
تاکید می کند. از منظر نشانه  شناسی، بیانیه اورشلیم بازتاب پیمان 
ابراهیم و به نوعی در تداوم دکترین اختاپوس تدوین و تنظیم شده 
است. این بیانیه تلاشی برای تمهید ترتیبات امنیتی و سپس مصونیت 
از نیات و تهدیدات تهاجمی ایران در قبال موجودیت تل آویو در منطقه 
غرب آسیا است. بنابراین تلاش مقامات تل آویو و واشنگتن در شرایط 
جدید تغییر در معادلات قدرت در خاورمیانه آن است که در سایه توان 
ملی و قدرت نظامی خود اجازه ندهند ایران بتواند به ادعای خودشان به 
سلاح هسته  ای دست یابد. افزون بر این در بیانیه اورشلیم بر حق دفاع 
تل آویو در قبال تهدیدات فزاینده ایران تاکید شده و همین امر سبب 
شده است که برتری نظامی تل آویو از رهگذر حمایت های لجستیکی 
واشنگتن تقویت شود. به همین خاطر است که واشنگتن به اعطای 
کمک های ۳۸میلیارد دلاری ده ساله برای برتری نظامی تل آویو و 
همچنین رسیدگی به تهدیدات نوظهور در منطقه حاضر شده است. 
واشنگتن تلاش دارد در سایه این کمک  های نظامی سیستم سخت 
  افزار لیزرهای ضد پهپاد تل آویو موسوم به پرتو آهنین را تقویت و آسمان 
اسرائیل را در پی افزایش پرواز پهپاد ها و هواپیماهای بدون سرنشین به 
ویژه پهپادهای انتحاری ایران در منطقه ایمن سازد. اما بیانیه اورشلیم 
نمی  تواند بدون چالش ها و مخاطراتی برای ایران باشد، چراکه بعید 
است که حلقه اتحاد و همکاری راهبردی طبق بیانیه اورشلیم فقط به 
تل  آویو و واشنگتن محدود و منحصر شود. محققا این حلقه استراتژیک 
با دعوت محافل عربی گسترده تر نیز می  شود. در این ارتباط عربستان 
تحت زعامت بن سلمان بی میل در ورود به این حلقه استراتژیک نیست. 
انگاره های سایر محافل عربی نظیر آل نهیان در امارات، آل خلیفه در 
بحرین و حتی آل ثانی در قطر آن هم به واسطه استقرار پایگاه نظامی 
آمریکا در آن همچون انگاره  های مقامات تل آویو است و این مجموعه  ها 
رفتار های منطقه  ای و موشک  های بالستیکی را عامل اصلی اختلال در 
نظم ژئوپلیتیکی در منطقه غرب آسیا می دانند. بنابراین تلاش دارند 
که حلقه اتحاد آنها به منظور مهار ایران گسترش یابد. این مخاطرات با 
حضور مداوم آمریکای بایدن در خاورمیانه و با به قدرت رسیدن محتمل 

نتانیاهو در تل آویو افزون تر می شود. 

صلاح الدین هرسنی 
   تحلیلگر مسائل بین الملل


